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هشدار بارندگی در 7 استان
ســازمان هواشناسی نســبت به وقوع رگبار و رعد و برق 
در هفت اســتان و افزایش ارتفاع موج در خلیج فارس به 
بیش از 1/5 متر هشــدار داد. ســازمان هواشناســی با 
صدور هشدار زردرنگ آورده است: وقوع رگبار باران، رعد 
و برق، وزش باد شــدید موقت، برخی نقاط گردوخاک، 
با احتمال بارش تگرگ سه شــنبه )هشتم خردادماه( در 
شمال آذربایجان غربی، نیمه شمالی آذربایجان شرقی، 
نیمه جنوبی اردبیل، شمال سمنان، شمال غرب خراسان 
رضــوی، ارتفاعــات مازندران و گلســتان و چهارشــنبه 
)۹ خردادمــاه( در شــمال آذربایجان غربــی، ارتفاعات 
استان های آذربایجان شرقی، اردبیل، مازندران و سمنان 
پیش بینی می شود. به توصیه سازمان هواشناسی احتیاط 
در سفرهای بین شهری، احتیاط در سفر با هواپیماهای 
ســبک، عــدم اتــراق در حاشــیه و بســتر رودخانه ها و 
مسیل ها، احتیاط در فعالیت های کوه نوردی، خودداری 
از چرای دام و تردد عشایر در حاشیه رودخانه ها و نواحی 
مرتفع، اطمینان از استحکام سازه های موقت، لایروبی 
کانال ها و آب روها و اتخاذ تمهیدات لازم جهت جلوگیری 

از خسارت به بخش کشاورزی در دستور کار قرار گیرد.

بحران مهاجرت نخبگان 
یاســین کیخا، معاون ســرآمدان و نخبــگان بنیاد ملی 
نخبگان با اشــاره به معضل مهاجرت نخبگان از کشور 
گفت: »نگهداشــت نیروی انســانی در حــوزه فناوری 
اطلاعات به یک بحران تبدیل شــده است.« به گزارش 
تســنیم، او در دومین نمایشگاه کار و اشتغال بر رویکرد 
جدیــد بنیاد ملی نخبــگان در شناســایی و حمایت از 
نخبگان تأکید کرد و گفت: »این بنیاد درحال حاضر به 
دنبال افرادی اســت که در حوزه تخصصی خود اثرگذار 
باشــند و مســیر نوآوری و خلاقیــت را همــوار کنند.« 
معاون سرآمدان و نخبگان بنیاد ملی نخبگان با اشاره به 
اهمیت شرکت های دانش بنیان در اقتصاد کشور گفت: 
»ما معتقدیم که نخبگان می توانند نخبه پروری کنند و 
شرکت های دانش بنیان فضای بیشــتری برای این امر 
دارند.« او همچنین درباره معضل مهاجرت نخبگان از 
کشور گفت: »نگهداشت نیروی انسانی در حوزه فناوری 
اطلاعات به یک بحران تبدیل شــده است. ازاین رو لازم 
اســت تعهد دوطرف از سوی کارفرما و کارجویان ایجاد 
شود.« کیخا در پایان سخنان خود، از تلاش های بنیاد 
ملی نخبگان، معاونت علمی و شرکت های دانش بنیان 
برای ارتقای ظرفیت این حوزه با حضور نخبگان خبر داد.

نیمی از جمعیت تهران مستأجرند
مهدی اقراریان، عضو شــورای شــهر تهران، در جلسه 
علنی شــورای شــهر تهران بر لزوم توجه ویژه به معضل 
اجاره نشــینی از ســوی مجلس جدید تاکیــد کرد. به 
گزارش ایسنا او در تذکری گفت: »وارد فصل جابه جایی 
منازل شده ایم و براساس آخرین آمار، نیمی از جمعیت 
تهران مســتأجرند. هیچ برنامه مؤثری در مدیریت بازار 
اجاره نشینی وجود ندارد و یکی از مهمترین چالش های 
نیمی از جمعیت پایتخت معضل اجاره نشینی است که 
امیدواریم تدبیری در این زمینه اندیشیده شود. امیدواریم 
مجلس و دولــت جدید، فرصت را غنیمت بشــمارند و 
معضل اجاره نشینی را جدی ببینند.« او همچنین درباره 
آشــفتگی مدیریتی در شــهرداری منطقه یک و ادعای 
خشــک شــدن تعمدی برخی درختان در این منطقه 
گفت: »پــای درختان ســیمان می ریزنــد و درختان را 
خشک می کنند. اینکه ساختمان در حال ساخت چگونه 
مجوز گرفته نیز جای سوال دارد که مطرح خواهم کرد.«

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

این بحث مطرح شــد، کسی به غیر از آقای زاکانی جرأت نکرده که 
بگوید می خواهم اینجا بلندمرتبه بســازم. تــراز این محدوده بالای 
1800 متر اســت. کهف الشــهدا در تراز 1۹00 متر ساخته شده و 
نزدیــک همین پروژه قرار دارد.« او ادامه داد: »در دادخواســتی که 
بــرای ایــن پروژه مطرح شــده، چهار نفر از شهرســازان و اســاتید 
شهرســازی خواهان و طرف شکایت هم شــهرداری تهران است. 
خواسته هم مربوط به ابطال بند هشت مصوبه 635 کمیسیون ماده 
پنــج بود. در تاریخ 16 اســفندماه 1400 آقای فاطمی عقدا- دبیر 
کمیسیون ماده 5 شهرداری تهران- به شهردار وقت منطقه نامه ای 
زده و گفته است که اقدامات لازم در این زمینه انجام شود؛ این یعنی 
ابلاغ مصوبه ای که فقط سه امضای موافق دارد. دبیر وقت شورایعالی 
شهرسازی که مهمترین عضو کمیسیون ماده 5 است، در این مصوبه 
مخالفت خود را اعلام کرده و گفته اســت کــه موضوع با مصوبات 
شــورایعالی مغایرت دارد و بدون طرح در کمیته فنی ماده 5 مطرح 
شده است. همیشه رویه این بود که اگر دبیر امضاء نمی کرد، باقی 
اعضای کمیسیون آن را امضاء نمی کردند. نماینده وزارت کشور هم 
گفته اســت که باید نظر شــورایعالی شهرســازی اخذ شود؛ یعنی 
موافقت نکــرده و نماینده جهاد کشــاورزی هم گفتــه، در صورت 
موافقت شورایعالی بلامانع اســت. این مصوبه خارج از صلاحیت 
کمیسیون ماده 5 اســت.«  کاشــانی ادامه داد: »پرونده موردنظر 
یک بار برای ساخت 11 طبقه در کمیته فنی کمیسیون ماده 5 مطرح 
شد ولی مورد موافقت قرار نگرفت، اما بعد از تغییر مدیریت شهری 
برای ساخت هتل در 30 طبقه با آن موافقت می شود. به عقیده من 
چون این مصوبه تعداد امضای لازم را ندارد، ابلاغ آن تخلف است و 
مصوبه محســوب نمی شــود. بعد از اینکــه این دادخواســت را در 
فروردین ماه ســال جاری مطرح کردیم، مطلع شــدیم که سازمان 
بازرسی کل کشور هم این موضوع را پیگیری و اقدامات خوبی انجام 
داده، دادخواستی طرح کرده اند و درنهایت هر دو دعوا در یک جلسه 
بررســی شــد. آقای دانشــجو، دبیر فعلــی شــورایعالی معماری و 
شهرســازی هم در مکاتبــات گوناگون اعلام کــرده  که این مصوبه 

بی اعتبار است و نباید ابلاغ و پروانه ای برای این پروژه صادر شود.« 

جزئیات تخلفات فنی �
در ادامه این نشست امیرحسین عبدالله زاده، 
مهندس شهرســازی، دربــاره جزئیات فنی و 
مشــخصات ملک توضیح داد و گفــت: »این 
خیابــان  بــالای  یــک،  منطقــه  در  پــلاک 
بیست وپنجم ولنجک و در فاصله 45 متری تا کهف الشهدای تهران و 
در پایین دســت یکی از بام های تهــران قرار دارد. مجــاور آن بافت 
مسکونی کم تراکم یک تا دو طبقه و ویلایی است و در پایین دست آن 
و در فاصله چند کیلومتری پروژه، سالن اجلاس سران و نمایشگاه 
بین المللی را داریم. علاوه بــر این در مجاورت آن هم فقط باغات و 
بافت مسکونی قرار دارد و عمدتاً در شعاع چند کیلومتری این پلاک 
مراکز کار و فعالیت مشــاهده نمی کنیم، حتی مراکز دیپلماتیک، 
نظامی و دولتی. تصاویر هوایی نشــان می دهد که قطعه موردنظر 
پروژه حالت ناموزونی دارد؛ چون بین قطعات دیگر واقع شده است. 
در ایــن زمیــن باقی مانده هایــی از جنگل کاری  وجود داشــت که 
ســازمان جنگل ها در دهه های 60 و 70 انجام داده بود و به واسطه 

ورود ایــن قطعه به مرز تهران، این محدوده برای حفظ به ســازمان 
زمین شهری واگذار شد. در تصاویر هوایی مشخص است که بالغ بر 
600 اصلــه درخت در این قطعه وجود داشــت که بــا رأی مخالف 
شورای شهر در سال 1401، حکم به جابه جایی درختان گرفته شد. 
تعداد این درختان به مرور کم شده بود، اما در سال 1402 تعداد 426 
درخت جمع آوری شد و الان ملک در مرحله گودبرداری است.« او 
ادامه داد: »در اطلاعات به دست آمده از شهرداری تهران مشخص 
شده است که این پلاک در کاربری تثبیت شده قرار دارد و غیرقابل 
تغییر و در پهنه گســلی واقع شــده اســت. علاوه بر این، ملک در 
محدوده 25 ساله هم قرار گرفته است. کد لایه گسلی این زمین هم 
تیپ شش اســت که به عنوان خطرناکترین عرصه گسلی شناخته 
می شــود.« این مهندس شهرسازی اضافه کرد: »سوالی که مطرح 
می شــود این است که خط تراز 1800 متر در کجای این پلاک قرار 
دارد؟ طبق اطلاعاتی که متعلق به شــهرداری تهران اســت، خط 
آبی رنگ به عنوان تراز 1800 متر تعیین شده و پهنه گسلی ماژور تیپ 
شــش در تصاویر هوایی مشخص اســت )تصویر 1(. رنگ صورتی 
کم رنگ هم در تصاویر دیده می شــود که نشان دهنده حضور آن در 

پهنه گسلی است و در مرکز آن واقع شده است. ) تصویر 2(«
او با اشــاره به تراز ارتفاعی زمین این پروژه گفت: »این ملک در 
دو سطح قرار دارد و شکست زمین مشهود است. تراز ارتفاعی معبر 
پایین 1817 متر و تراز ارتفاعی معبر بالا 1843 متر است؛ یعنی 30 
متر اختلاف ارتفاع بین بالا و پایین ملک اســت که نشــان می دهد 
شیب این پلاک حدود 47 درجه و نزدیک 107 درصد است. با این 
مشخصات زمین به مساحت شــش هزار و 666 متر به کمیسیون 
ماده 5 ارائه می شــود و در ماه مرداد ســال  1400و زمانی که هنوز 
مدیریت شهری جدید آغاز نشده بود، درخواست ساخت برای 11 
طبقه در کمیته فنی کمیســیون ماده 5 ارائه می شــود، اما به دلیل 
پهنه های گســلی و تراز بــالای 1800 و مجــاوران کم ارتفاع و بافت 

مسکونی با آن مخالفت می شود.« 
عبداللــه زاده در ادامــه گفــت کــه زمیــن متعلق به ســازمان 
زمین شــهری و اجاره ۹۹ ســاله به مالک اســت، درواقع این زمین 
هیچ گاه مالک خصوصی نداشته است: »درنهایت خود کمیسیون 
ماده 5 به صورت علی الرأس تصمیم می گیرد که به ساخت 33 طبقه 
هتل با ســطح اشــغال 60 درصد در دو بلــوک و روی 10 طبقه تراز 
منفی مجوز دهد، اما تراز منفی از معبر پایینی در تراز مثبت است؛ 
یعنی این پلاک 43 طبقه روی زمین دارد. پروژه در دو بلوک طراحی 
شده که شش طبقه تجاری دارد و  142 هزار متر زیربنای کل است و 
فقط 38 هزار و 200 متر آن هتل است و باقی آن تفریحی، ورزشی و 
تجاری است و 1600 متر هم کافه دارد.«  به گفته او، کمیسیون ماده 
5 این درخواســت را با چهار شرط تصویب کرد: »شرط اول این بود 
که برای این پلاک به دلیل معابر کم عرض، عارضه سنجی ترافیکی 
تهیه شود؛ چون در صورت ساخت آن، ورودی بام تهران و مجموعه 
کهف الشهدا از یک معبر هشت متری خواهد بود که در ورودی این 
هتل قرار دارد؛ به همین دلیل عارضه سنجی ترافیکی، مطالعات مبدأ 
و مقصد و تولید ســفر ضروری است و باید در پیش مقدمه آن اتفاق 
می افتاد.  شــرط دوم این بود که به دلیل وجود پهنه گسلی و حجم 
بارگذاری، باید برای تایید ضوابط ساخت وساز به مرکز تحقیقات راه و 
شهرسازی ارجاع می شد که تعیین شود در چند طبقه و با چه ضوابط 
فنی ای باید ســاخته شود؟ شرط سوم هم این بود که به دلیل شکل 
هندسی زمین، اماکن مجاور این پلاک باید توسط مالک خریداری 
و به زمین الحاق شــود و نسبتی که مجاوران یک طبقه و دو طبقه با 
خود مجموعه دارد، رعایت شود. مورد چهارم هم مربوط به استعلام 

از میراث فرهنگی بود.« 
او ادامه داد: »درنهایت درخواست با چهار پیش شرط صورتجلسه 
می شود. سه نفر از اعضای کمیسیون ماده 5 بدون هرنوع نظری این 
مصوبه را امضاء کردند که یکی از آنها نماینده میراث فرهنگی بود که 
در جلسه گفته است، باید از میراث فرهنگی استعلام گرفته و سپس 
اقدام شود؛ یعنی از همان سه امضاء هم یک مورد به صورت مشروط 
بوده است. نماینده سازمان محیط زیست هم مصوبه را امضاء نکرده 
و دبیر وقت شــورایعالی معماری و شهرسازی هم نوشته است که با 
این مصوبه مخالفم و باید در شــورایعالی مطرح شود. علاوه بر این، 
اشاره کرده است که در کمیته فنی این پرونده تشکیل نشده و هیچ 
طرح توجیحی فنی ای بــرای این پروژه وجود ندارد. نماینده جهاد 
کشــاورزی و وزارت کشور هم نظر خود را مشروط به نظر شورایعالی 
معماری و شهرسازی کرده است.« این مهندس شهرسازی با بیان 
اینکه طبق قانون، پرونده باید به شــورایعالی معماری و شهرسازی 
ارجاع  و در آن تصمیم گیری و پیش شرط های خود کمیسیون ماده 

امیرحسین 
 عبدالله زاده

مهندس شهرسازی:
سوالی که پیش 

می آید این است 
که آیا تامین 

سرمایه به میزان 
25 هزار میلیارد 

تومان در توان این 
سرمایه گذار است؟ 

شنیده شده که 
منابع سرمایه گذاری 

نامشخص 
است تضامین 

سرمایه گذاری این 
پروژه مشخص نیست

هتل 25 هزار میلیاردتومانی
چهار اســتاد و مهندس شهرســازی و یک وکیل دادگســتری اخیراً دادخواستی علیه 
شهرداری تهران درباره تخلفات ساخت این هتل در دیوان عدالت اداری ثبت کرده اند

 جزئیاتی جدید از ساخت هتل 33 طبقه در تهران
 که هزینه ای دو برابر بودجه عمرانی شهرداری تهران برداشته است

یکــی از مهم ترین پرونده هــای تخلف حوزه شهرســازی در تهران 
در ســال گذشته، ماجرای صدور پروانه ســاخت برای یک هتل 33 
طبقــه در محله ولنجک تهران بود که آبان ماه ســال پیش شــنیده 
شــد. مشــهودترین تخلفی که در این پروژه صــورت گرفته، مجوز 
بلندمرتبه ســازی در تراز بالای 1800 متر در تهران است و از طرف 
دیگــر زمین مورد نظر روی پهنه گســلی شــمال تهران قــرار دارد. 
شهرداری تهران آبان ماه سال گذشــته به این انتقادات پاسخ داد و 
تاکید کرد که موقعیت ساخت هتل در محدوده شهر تهران است و 
مشــکلی برای ساخت در این تراز ندارد، ملک در حریم گسل است 
و نه روی آن، مجوزهای قانونی را دارد و باغ محسوب نمی شود. این 
پــروژه منتقدان زیادی دارد اما از میان آنها چهار اســتاد و مهندس 
شهرسازی و یک وکیل دادگستری فروردین ماه امسال دادخواستی 
علیه شــهرداری تهــران در دیوان عدالت اداری ثبــت کردند تا این 
تخلــف را از طریق مراجع قضایی پیگیری کنند. آنها با اســتناد به 
اسناد مختلف، تاکید می کنند که در روند صدور پروانه ساخت این 
هتل تخلفات متعددی رخ داده است؛ از مصوبه ای که با سه امضاء 
در کمیسیون ماده 5 شهرداری تصویب شد تا رعایت نکردن بندهای 
قرارداد و ابهام در تضامین سرمایه گذاری. این شکایت فروردین ماه 
امسال در دیوان عدالت اداری مطرح شده و فعلًا در روند رسیدگی 
قــرار دارد. آنها در یک نشســت خبری جزئیات تــازه ای درباره این 
پرونده مطرح و تاکید کردند که رویه جاری در حوزه مدیریت شهری 

باید اصلاح شود و هدف نباید وسیله را توجیه کند. 

ماجرای یک تخلف محرز در صدور پروانه  �
ابتدای این نشســت صــادق کاشــانی، وکیل 
دادگستری و یکی از کسانی که در روند شکایت 
از شــهرداری در این پرونده حضور دارد، درباره 
جزئیات این شکایت توضیح داد. او در این باره 
گفت: »موفقیتی که از نظر حقوقی در این پرونده به آن رسیدیم، این 
است که این دعوا پذیرفته و مورد رسیدگی قرار گرفته است. در پرونده 
ســاخت هتل 33 طبقه در ولنجک هم باید در نظر گرفت که منظر 
شــهری و دامنه جنوبی البرز متعلق به همه شــهروندان اســت.«  
کاشــانی درباره برگزاری جلســه رســیدگی به این پرونده در دیوان 
عدالــت اداری گفــت کــه در برخی مــوارد پرونده هــای مربوط به 
ساخت وســازهای شهری باید به شــورایعالی معماری و شهرسازی 
بــرود: »این پرونده از نظر ایراداتی که دارد، مورد ویژه ای محســوب 
می شود. مصوبات کمیسیون ماده 5 باید چهار امضای موافق داشته 
باشد، اما این مصوبه سه امضای موافق دارد و کسانی که آن را ابلاغ 
کردند، باید پاسخگو باشــند. درواقع شما دارید مجوز ساخت یک 
ساختمان 30 طبقه با حدود دو هزار متر را در تراز بالای 1800 متری 
البرز صادر می کنید. در دو دهه گذشته شخص رهبری پیگیر بودند 
که جلوی ساخت وسازهای بالای 1800 متر گرفته شود. از زمانی که 
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